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از جامعه چه خبر؟

نیاز بیشتر به 2  گروه خونی
معاون فنی ســازمان انتقال خون استان تهران با اشاره 
به شرایط ذخایر خونی در کشور باتوجه به فصل سرما، 
آلودگــی هــوا و کاهش مراجعــات ناشــی از آن گفت: 
»در چندمــاه اخیر ســعی کردیم فراخوان هــای خود را 
در گروه هــای خونــی )- O( و )A +( متمرکــز کنیم، اما 
این بدان معنی نیســت که به سایر گروه های خونی نیاز 
نداریم.« امیرمســعود ناظمی به ایســنا گفت: »اکنون 
وضعیت ذخایر خونی در مرحله بحرانی نیست، اما ذخایر 
در استان تهران متغیر است چون مصرف خون در استان 
تهران بســیار بالاســت. در چندروز اخیر شاهد کاهش 
مراجعــات بودیــم و در روزهای آینده هم ممکن اســت 
به دلیل بروز بیماری های فصلی، مصرف آنتی بیوتیک 

و... روند کاهشی مراجعات بیش ازاین هم باشد.«

کارت ملی برای زیر 15 ساله ها
وزیر کشــور از صدور کارت ملی هوشمند برای افراد زیر 
۱۵ سال خبر داد و گفت: »فرآیند صدور کارت ملی برای 
افراد زیر ۱۵ ســال کشــور از ماه های آینده آغاز خواهد 
شــد.« به گزارش ایسنا، احمد وحیدی ادامه داد: »این 
موضوع یکی از اقداماتی اســت که در دســتور کار قرار 
گرفته، چراکه می تواند در حوزه گرفتن خدمات برای این 
افراد تسهیلگری را فراهم کند. ازاین رو در ماه های آینده 
این اقدام آغاز خواهد شد. درباره تجمیع کارت های ملی 
و کارت های بانکی نیز سازمان ثبت احوال و بانک ملی 
ایران تفاهم نامه ای را به امضاء رساندند که فرآیند تجمیع 
این کارت ها نیز در حال دنبال شــدن اســت.« او درباره 
حذف شناسنامه ها نیز توضیح داد: »اینکه شناسنامه ها 
با چیز دیگری جایگزین شــود در دست بررسی است، 
اما الزامات و مقتضیاتی دارد. آمادگی از سمت سازمان 
ثبــت احوال وجود دارد، اما بایــد الزامات مقتضیات آن 
نیز لحاظ شــود. باید این موضوع در مقــررات نیز دیده 
شود. لذا همه موضوعات در اختیار سازمان ثبت احوال 
نیســت. ظرفیت فنی ایجاد شده، ولی باید مقررات نیز 

متناسب سازی شود.«

معضل تعرفه های پزشکی 
معــاون درمان وزارت بهداشــت با اشــاره بــه پایین بودن 
تعرفه های پزشــکی و تاخیرهای بیمه هــا در پرداخت  آن 
گفت: »تعرفه به پاشنه آشیل ما تبدیل شده که اگر اصلاح 
نشود، دچار معضل می شــویم.« به گزارش ایسنا، سعید 
کریمی ادامه داد: »نمی تــوان خدمتی در مرکز دولتی با 
مبلغ بسیار پایین انجام داد، ما حداقل باید در حد مصوبات 
شــورایعالی بیمه تعرفه بدهیم که مراکز بزرگ پزشکی ما 
دچار مشکل نشــوند. الان ویزیت یک متخصص قلب در 
یک مرکز فوق تخصصی مانند همین بیمارستان، ۳۷ هزار 
تومان اســت که ۳۰ درصد این مبلغ هم برای بیمارستان 
است و با احتساب مالیات، ۲۰هزار  و خورده ای به پزشک 
متخصص می رسد که آن هم با تاخیرهای چندماهه بیمه ها 
روبه رو اســت. تعرفه به پاشنه آشیل ما تبدیل شده که اگر 
اصلاح نشود، دچار معضل می شویم.« به گفته او، پیش تر 
پول هایــی از محل ۱۰ درصد هدفمندی یارانه ها دســت 
وزارت بهداشت بود که در اختیار بیماران خاص و کاهش 
فرانشــیز و... قرار می گرفت که پارسال تمام این بودجه را 
به دارویاری دادنــد. ازطرفی صندوق بیماری های خاص 
و صعب العلاج ایجاد شــد که دست بیمه است؛ بیمه هم 
نیازمند اســناد است و ممکن اســت مشکلاتی رخ دهد. 
خوب اســت که بیمه در این بخش حضور دارد، اما ما هم 

باید پولی برای کمک کردن در مواقع خاص داشته باشیم.

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

کرمان تنها ستون فقرات و برخی اعضای اصلی بدن باقی مانده 
است.« او به وضعیت راسته بازار کرمان اشاره می کند: »تنها راسته 
بازار کرمان باقی مانده اســت، اما گوشت و پوست بافت تاریخی 
این شهر نابود شده اســت. دیوار به دیوار تخریب کردند و به بازار 
رسیده اند. از بازار به فاصله یک پلاک دیگر اثری از بافت تاریخی 

نیست یا چند اثر نیمه مخروبه باقی مانده است.«

تب سیتی سنترسازی  �
کلانتری معتقد است که کرمان درگیر تب سیتی سنترسازی 
شده اســت: »این تخریب ها به تجمیع و تشکیل ۲ سیتی سنتر 
بزرگ در شــمال و جنوب بازار تاریخی کرمان منجر شده است. با 
تخریب گسترده پلاک ها، زمین تجمیع شده و فضا برای احداث 
سیتی ســنتر به راحتی فراهم شده اســت. سیتی سنتر وکیل در 
شــمال و سیتی سنتر ســاروج پارس در جنوب بازار احداث شده 
اســت. ســاروج با چراغ روشــن اداره کل میراث فرهنگی کرمان 
احداث شــد و شــورای فنی میراث فرهنگی در ســال 9۱ مجوز 
احداث این سیتی سنتر را صادر کرد؛ با این شرط که ارتفاع آن از 
۱۲ متر بیشتر نشــود و با معماری ایرانی- اسلامی ساخته شود. 
ارتفاع آن اکنون به ۱8 متر رســیده و ســبک معماری نیز ایرانی ـ 
اسلامی نیست.« او توضیح بیشتری می دهد و می گوید: »ساروج 
پارس با اسکلت بتونی ساخته شده است. سبک معماری ایرانی ـ 
اسلامی شرط خنده داری است که شورای فنی میراث فرهنگی 
کرمان گذاشــته اســت. بافت تاریخی را تخریب کرده اند و حال 
شرط می گذارند که سیتی سنتر جایگزین با سبک معماری ایرانی 
– اسلامی ساخته شــود. درواقع کاریکاتوری را جای آثار ارزشمند 
می گذارند و اســمش را ســبک ایرانی – اســلامی می گذارند. اثر 
اصلی را تخریب می کنند و اثری جعلی با ظاهری کاریکاتورمانند 
از آثار ارزشمند تاریخی جایگزین اش می کنند. ساروج بازار، دیوار 
به دیوار بازار تاریخی کرمان ساخته شده است. سطح وسیعی از 
بافت تاریخی را تخریب کردند و مجتمع تجاری به جای آن احداث 
کردنــد.« او ادامه می دهد: »در مجاورت مســجد جامع ملک که 

متعلق به دوران سلجوقی است، تخریب ها در سه جبهه ادامه دارد 
و قرار است در سه  جبهه این مسجد، مجتمع های تجاری ساخته 
شــود. همان مضحکه را دوباره اجرا کرده اند و برای سبک ایرانی 
– اسلامی این مجتمع های تجاری، مســابقه گذاشته و فراخوان 
منتشــر کرده اند.۲۰ ســال اســت در حال تخریب بافت تاریخی 
کرمان هســتند اما هنوز زمین کافی برای ساخت سیتی سنترها 
و مجتمع هــای تجاری شــان آزاد نکرده انــد. اگر خــارج از بافت 
تاریخی کرمان به سیتی سنترســازی بپردازند ایــرادی ندارد، اما 
در داخل محدوده بافت تاریخی، کالبد تاریخی را تخریب کرده و 

سیتی سنترها را احداث می کنند.«

تخریب  به  بهانه خیابان کشی  �
براســاس اعلام کلانتری، یکی از بهانه ها برای تخریب بافت 
تاریخی، خیابان کشــی است: »بحث خیابان کشــی ها در بافت 
تاریخی کرمان بسیار مخرب است. خیابان گلبازخان را در شمال 
میــدان ارگ احداث کرده اند. میــدان ارگ نیز مانند میدان نقش 
جهان، قسمتی ماشین رو دارد. با این بهانه که قصد داریم قسمت 
ماشــین رو را حــذف کنیم، خیابان کشــی کرده و بــه این میدان 
تاریخی، آسیب زده اند. شهرداری خلاف مصوبات قبلی در سال 
94 اقدام به خیابان کشــی در بافت تاریخی کرده است. به عرض 
۱۰۰ مترمربع تخریب کرده اند و مشخص است برنامه های دیگری 

به جز خیابان کشی نیز دارند.«

20 سال تخریب �
تخریب ها در کرمان ۲۰ سال اســت که ادامه دارد. اکنون این 
تخریب هــا به صورت سازمان دهی شــده در حال تداوم اســت. از 
بافت تاریخی جز چند کوچه، محور و لکه باقی نمانده است. امید 
ابراهیمی، مدیرعامــل انجمن دیده بان میــراث و تمدن کارمانیا 
دراین باره به هم میهن می گوید: »تخریب بافت تاریخی کرمان ۲۰ 
ســال اســت ادامه دارد و اکنون به صورت سازمان دهی تخریب ها 
ادامه دارد. بافت تاریخی طوری نابود شده که می توان گفت دیگر 

محمدمهدی کلانتری
دبیر پویش  حفاظت از 

بافت های تاریخی: 
تنها راسته بازار 

کرمان باقی مانده 
است اما گوشت و 

پوست بافت تاریخی 
این شهر نابود شده 

است. دیوار به دیوار 
تخریب کردند و به 
بازار رسیده اند. از 
بازار به فاصله یک 

پلاک دیگر اثری 
از بافت تاریخی 
نیست یا چند اثر 
نیمه مخروبه باقی 

مانده است

بافت تاریخی کرمان طی ۲۰ ســال گذشته طوری تخریب شده 
که جز اســکلت نحیف، چیزی از آن باقی نمانده اســت. حالا در 
این وضعیت، تب سیتی سنترسازی در این شهر هم جاری است. 
جالب اینکه شورای فنی میراث فرهنگی کرمان هم اجازه احداث 
سیتی سنترهایی مانند ساروج پارس را صادر می کند؛ اتفاقی که 
منجر شده تا بافت تاریخی اصیل، تخریب شود و سیتی سنترهایی 
با معماری مشابه ساخته شود. اما چرا این اتفاق در حال رخ دادن 
است؟ کارشناسان یک صدا می گویند، سود در سیتی سنترسازی 
اســت، همانطور که ســود در تخریب گســترده بافت تاریخی و 
ســاخت بناهای نوساز بوده است. نه اداره میراث فرهنگی به داد 
بافت تاریخی کرمان رسید، نه مردم. حالا در این شرایط، یکی از 
تاریخی ترین و تاریخ سازترین شهرهای کشور، بافت تاریخی خود 
را عملًا از دست داده است و جز چند کوچه و چند راسته، چیزی 
از آن باقی نمانده اســت. حال آنکه در تمــام دنیا برای نگهداری 
چنین بافت تاریخی ای هزینه های فراوانی صرف شده و به صورت 
شــبانه روزی از آن حفاظت شده اســت. در این میان اما شهر بم، 
شــرایط متفاوتی دارد. بــم به دلیل وقوع زلزله مهیب، بســیاری 
از آثــار تاریخی خود را از دســت داد. حالا آنچه باقی مانده مانند 
شهرتاریخی تحت عنوان ارگ بم هنوز هم کامل مرمت نشده و بعد 
از این  همه سال، همچنان ۳۰ درصد از مرمت آن باقی مانده است.  
بافت تاریخی کرمان نحیف شــده است؛ همین استخوان بندی 
نحیف هم توســط فعالان ساخت وســاز در حال تخریب اســت و 
اراده ای برای حفاظت از بافت تاریخی در مردم مشاهده نمی شود. 
محمدمهدی کلانتری، دبیر پویش  حفاظت از بافت های تاریخی 
به »هم میهن« می گوید: »اگر بافت تاریخی را مانند بدن انســان 
تجســم کنیم، بدن انســان دارای مغز، اســتخوان بندی، ستون 
فقرات، گوشت، پوست و سیستم عصبی است. از بافت تاریخی 

خبرنگار اجتماعی
صبا رضایی

هـ مـ 20 سال پس از زلزل ب
 هم میهن در گفت وگو با کارشناسان

آخرین وضعیت بافت تاریخی در کرمان پس از زلزله بم را بررسی کرد

دو روز پس از زلزله ای که در ســال ۱۳8۲ در بــم رخ داد، همراه ۲۳ نفر از 
داوطلبان دختر و پســر، همچنین اعضای خانواده، راهی بم شــدیم. در 
آن زمان دکتر افلاطونیان، صاحب یک بیمارستان خصوصی در این شهر 
حادثه دیده، خانه خــود را در اختیار ما قرار داد تا فعالیت های خودمان را 
شــروع کنیم. ما جز انجمن احیاء، مؤسســه کــودکان و نوجوان توانیاب 
را نیز داشــتیم و سال ها در حوزه افراد دارای معلولیت فعالیت می کردیم. 
باتوجه به تجربه ای که دراین زمینه داشــتیم، موفق شــدیم به افرادی که 

به دنبال قرارگرفتن زیر آوار زلزله، دچار نقص عضو شــده اند، در کانکس ها 
خدمات فیزیوتراپی،  کاردرمانی و خدماتی ازاین دست ارائه دهیم. در این 
زلزله بســیاری از خانواده ها،  سرپرســت خود را از دست داده بودند که ما 
خدمات حرفه آموزی به این زنان ارائه دادیم و برای شــان کارگاه خیاطی و 
بلوچ دوزی و برای فرزندان شان، کلاس های کامپیوتر و حرفه آموزی برگزار 
کردیم تا این زنان بتوانند با کسب درآمد، زندگی خود را تامین کنند و تشویق 
شــوند فرزندان شان را به مدرسه بفرستند. همچنین مستمری نیز به آنها 

می دادیم. ازطرف دیگر بسیاری از خانواده ها در زلزله تمام دارایی خود را از 
دست داده بودند و ما علاوه بر حرفه آموزی، سرمایه برای کار هم در اختیار 
آنها قرار دادیم. یکی از موارد مربوط می شود به یک خانه با 9 فرزند که مرد 
خانواده دو همسر داشت و خودش و همسر دوم اش زیر آوار جان شان را از 
دست داده بودند و یک زن مانده بود با 9 کودک. این مادر نمی دانست باید 
زندگی این فرزندان را چگونه تامین کند. ما برای او امکانات نانوایی تدارک 
دیدیم. این زن همراه فرزندانش، به کار مشــغول شــدند. امروز بعد از ۲۰ 
سال، تنها این خانواده هستند که در منطقه محل سکونت شان، صاحب 

ساختمانی ۲ طبقه هستند.
مسئله مهم بعدی این بود که ما در آن زمان متوجه شدیم، بخشی از مردم 
منطقه معتاد به تریاک هســتند و افرادی که آمادگی ترک اعتیاد داشتند را 
تحــت برنامه های معتادان گمنام )NA( قرار دادیم. از جیرفت و کرمان هم 
برای استفاده از این برنامه ها به ما مراجعه می کردند و  خوشبختانه توانستیم 
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تورقی بر خاطرات بم
گفتاری از  خسرو منصوریان مؤسس انجمن حمایت و یاری آسیب دیدگان اجتماعی )احیاء(


